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březen - duben 2009
ročník 10, číslo 2

Pro některé z dalších čísel 
připravujeme:
Výstupní pí–článek KV zesilovače jednoduše 
a bez matematiky

Jak jsem se stal „krátkovlnným“ radioamatérem

Zpětný útlum a S–parametry

I.
Sjezd projednal a schválil zprá-
vu předsedy ČRK o činnosti 
Rady ČRK v uplynulém období, 
zprávu hospodáře ČRK o hos-
podaření Rady ČRK v uplynu-
lém období a zprávu předsedy 
Revizní komise ČRK o činnosti 
komise v uplynulém období.

II.
Sjezd uctil minutou ticha pa-
mátku radioamatérů zesnulých 
v období uplynulém od po-
sledního sjezdu, jmenovitě též 
dřívějších členů Rady ČRK, 
Františka Duška, OK1WC a An-
tonína Kříže, OK1MG.

III.
Sjezd zvolil předsedou ČRK 
ing. Jiřího Němce, OK1AOZ.

IV.
Sjezd zvolil členy Rady ČRK:
ing. Jaroslav Bažant, OK1WF,
ing. Miroslav Hakr, OK1VUM,
Zdeněk Hofbauer, OK3RM,
mgr. Vojtěch Horák, OK1ZHV,
Ondřej Koloničný, OK1CDJ,
ing. Karel Košťál, OK1SQK,

Jan Litomiský, OK1XU,
František Lupač, OK2LF,
Karel Matoušek, OK1CF,
mgr. Karel Odehnal, OK2ZI,
ing. Miloš Prostecký, OK1MP,
ing. Jiří Šanda, OK1RI,
ing. Jiří Škácha, OK7DM,
ing. Jaromír Voleš, OK1VJV.

V.
Sjezd zvolil členy Revizní komi-
se ČRK:
Stanislav Hladký, OK1AGE, 
ing. Milan Mazanec, OK1UDN,
Jiří Štícha, OK1JST.

VI.
Sjezd schválil změny Stanov 
ČRK a Organizačního řádu 
ČRK.

VII.
Sjezd ukládá nově zvolené 
Radě ČRK:
–  více propagovat diplomový 

program ČRK, podmínky 
diplomů provázat s podmín-
kami závodů ČRK,

–  pomáhat radioklubům ČRK 
ekonomickými, organizační-
mi a právními informacemi,

–  zkvalitnit propagaci radio-
amatérství na veřejnosti 
s vynaložením přiměřených 
finančních prostředků,

–  při činnosti rady více využí-
vat odborných profesionál-
ních znalostí členů k řešení 
specifických úloh,

–  v časopisu Radioamatér 
neomezit publikaci výsledků 
závodů,

–  do práce odborných pracov-
ních skupin rady vyhledat 
spolupráci erudovaných 
radioamatérů – i nečlenů 
ČRK,

–  zachovat činnost QSL služby 
dle stávajících pravidel,

–  vyřešit otázku další publikace 
časopisu Radioamatér v me-
zích ekonomických možností 
a s posílením zpětné vazby 
mezi čtenáři a redakcí, a to 
do 31. 12. 2009.
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Usnesení VI. sjezdu Českého Usnesení VI. sjezdu Českého 
radiokluburadioklubu
VI. sjezd Českého radioklubu se sešel dne 14. 3. 2009 v budově Adalbertina v Hradci Králové.
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Na VI. sjezd ČRK bylo přihlášeno celkem 143 účastníků – delegátů klubů i čle-
nů jednotlivců. K vlastní účasti se prezentovalo celkem 116 účastníků, dispo-
nujících celkem 453 hlasy. 

Hlasování se účastnilo 114 účastníků se 450 hlasy při volbách rady ČRK, 
112 účastníků se 444 hlasy při volbách předsedy a při schvalování stanov. 

Výsledky voleb: 
Volba předsedy: Jiří Němec, OK1AOZ, zvolen 440 hlasy, neměl protikandidá-
ta, (proti – 3 hlasy, 1 hlas neplatný). 
Volba Rady ČRK: Výsledky uvedeny vždy: pořadí, jméno, značka (hlasů):
1. Vojtěch Horák, OK1ZHV (408); 2. Karel Odehnal, OK2ZI (407); 3. Ondřej 
Koloničný, OK1CDJ (397); 4. Jan Litomiský, OK1XU (392); 5. Jaroslav Ba-
žant, OK1WF (390); 6. Jiří Šanda, OK1RI (384); 7. František Lupač, OK2LF 

(381); 8.-9. Karel Košťál, OK1SQK (373); 8.–9. Zdeněk Hofbauer, OK3RM, 
(373); 10. Jiří Škácha, OK7DM (360); 11. Jaromír Voleš, OK1VJV (347); 12. 
Miloslav Hakr, OK1VUM (346); 13. Miloš Prostecký, OK1MP (333); 14. Karel 
Matoušek, OK1CF (326).
Nezvoleni: 15. Martin Huml, OK1FUA (312); 16. Vladislav Zubr, OK1IVZ (304); 
17. František Janda, OK1HH (109); 18. Jiří Peček, OK2QX (95).
Volba revizní komise: 
1. Jiří Štícha, OK1JST (450); 2. Stanislav Hladký, OK1AGE (449); 3. Milan 
Mazanec, OK1UDN (426).
Hlasování o úpravách Stanov ČRK a Organizačního řádu ČRK: odevzdá-
no 444 hlasů, návrhy přijaty 443 hlasy PRO. 

Výsledky zpracovala volební komise ve složení OK1UDN, OK1ULE, 
OK1ARO, OK1DXO, OK1NZJ za použití výpočetní techniky a programu zpra-
covaného pro V. sjezd v roce 2004. 

Milan Mazanec, OK1UDN, ok1udn@seznam.cz
<9207>�

Zpráva volební a mandátové komiseZpráva volební a mandátové komise
na VI. sjezdu Českého radioklubu dne 14. 3. 2009

Pozdější konání sjezdu však přineslo své ovoce – 
příprava byla dokonalá; všichni radioamatéři dostali 
v předstihu ty nejpodstatnější informace, jakými byla 
např. obsáhlá zpráva o činnosti, zpráva o hospoda-
ření RK, zpráva revizní komise, návrh nového znění 
stanov a organizačního řádu. Navíc pak i zprávu 
o výsledcích ankety, která probíhala od loňského ho-
lického setkání; i když neměla na sjezd organizace 
přímou vazbu, napověděla mnohé o názorech nejen 
členské základny, ale i nečlenů ČRK. Vzhledem 
k péči, která byla přípravě celé této anketní akce 
věnována, zaráží relativně malý počet vyplněných 
anketních lístků, který se vrátil zpět.

Podívejme se však na průběh sjezdového 
jednání a na to, co mu předcházelo. Zpočátku se 
zdálo, že účast na sjezdu bude velmi slabá. To se 
nakonec potvrdilo pokud se týče účasti radioama-
térů z Moravy – ti se dali spočíst na rukou. I když 
z některých oblastí byla nakonec účast bohatá, 
celkově 114 přítomných ze 140 přihlášených ne-
odpovídá solidnímu zastoupení členské základny. 
Proč je takový nezájem mezi členy o dění ve vlast-
ní organizaci, by si měla zodpovědět nově zvolená 
Rada ČRK.

Všichni, kdo se zúčastnili, mohli být překvapeni 
hned od příjezdu do Hradce Králové. Pro účastní-

ky, kteří přijeli vlakem, to bylo třeba krásně uprave-
né přednádražní prostranství s novým terminálem 
hromadné dopravy (já sám, byť jsem dříve H.K. 
navštěvoval služebně, jsem po východu z nádraž-
ní budovy krátce zaváhal, zda jsem na správném 
místě). I další pokyny, jak se dostat na místo ko-
nání sjezdu, do Adalbertina, které původně patři-
lo církevním organizacím, byly zpracovány velmi 
přesně. V předsálí sálu který by pojal i trojnásobek 
zúčastněných, měl každý přihlášený připravenu 
vizitku a další písemné materiály, QSL služba „na 
objednávku“ připravila i zásilku došlých QSL. Pro-
stě organizace dokonalá.

Jednání sjezdu zahájil coby úřadující předseda 
RK ing. Voleš, OK1VJV, po něm se řízení sjezdu 
ujal Alek Myslík, OK1AMY, který přednesl návrh 
pořadu jednání, proběhla volba nezbytných komisí, 
zapisovatele a ověřovatelů. Díky tomu, že všichni 
přítomní se mohli seznámit s předkládanými sjez-
dovými materiály předem, nebylo třeba zdlouhavě 
číst jejich obsah, předkladatelé uvedli jen hlavní 
teze a závěry obsažené ve zprávách. Tím se celé 
jednání urychlilo a uvolnil se i prostor pro diskusi, 
která nemusela být omezována.

Po stručné zprávě mandátové komise se 
představili jednotliví kandidáti na předsedu a čle-

ny Rady ČRK. Ještě před zahájením sjezdového 
jednání to vypadalo, že nebude ani dosti kandidátů 
ke zvolení do čtrnáctičlenné rady a že bude nutné 
uplatnit jednací řád sjezdu, který v jednom z bodů 
uvažoval s doplněním zvoleného orgánu kooptací 
vybraných členů odstupující Rady. Naštěstí to ne-
bylo potřebné a další kandidáti se přihlásili při pre-
zentaci. I představování proběhlo zdárně, poněkud 
rozpačitě bylo přijato jen vystoupení nejmenované-
ho kandidáta, který – parafrázovaně – prohlásil, že 
je na sjezdu víceméně náhodou, protože neměl 
původně v úmyslu se účastnit, ale když už přijel, 
tak se přihlásil na kandidátku; pokud bude zvolen, 
jistě bude platným členem tohoto orgánu.….

Poté byly odsouhlaseny a přijaty přednesené 
zprávy a diplomem a plaketami byli odměněni ně-
kteří zasloužilí členové ČRK, včetně odstupujícího 
předsedy, který již na tuto funkci dále nekandido-
val. Dlužno konstatovat, že v případě odstupující-
ho předsedy je toto ocenění více než zasloužené. 
Český radioklub tak výraznou osobnost, která pů-
sobila v čele radioklubu v nelehkém období jeho 
existence (hlavně v době kolem předchozího sjez-
du), dosud určitě neměl.

Volby nového předsedy, členů Rady ČRK i Re-
vizní komise ČRK proběhly tajně. Předsedou se 
stal jediný kandidát, OK1AOZ, Ing. Jiří Němec, 
který byl členem Rady již v předchozím období 
a má dobrou průpravu na řízení velké organizace 
i ze svého předchozího „civilního“ působení. Po 
volbách probíhala diskuse a byly přednášeny jed-
notlivé návrhy pro sjezdové usnesení. I tato část 
tentokrát proběhla bez excesů, prakticky jediným 
obsáhle diskutovaným bodem byl způsob, jakým 
od příštího roku informovat členskou základnu, zda 
vzhledem k vysokým nákladům je či není vhodné 
dále vydávat členský časopis Radioamatér a jaké 
by byly další možnosti, včetně elektronického způ-
sobu publikování potřebných informací. Nakonec 

Ing. Jiří Peček, OK2QX, j.pecek@email.cz

Sjezd ČRK a dění kolemSjezd ČRK a dění kolem
14. březen 2009 byl významným dnem pro radioamatérskou veřejnost v České republice 
– tedy alespoň pro tu organizovanou. Na toto datum byl svolán do Hradce Králové již šestý 
sjezd Českého radioklubu. Dlužno říci, že poněkud opožděně, neboť doposud se sjezdy ko-
naly vždy v sudých letech – doslovné znění stanov však bylo dodrženo, neboť rozhodnutí 
o jeho svolání a publikace termínu odpovídaly stanovám – předchozí se totiž konal 16. 10. 
2004 a informace o datu a místě konání tohoto sjezdu se objevovaly v členském časopise již 
od poloviny loňského roku.
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Pokud si účastníci něco unisono pochvalova-
li, byl to klidný a přátelský průběh a naprosto 
konstruktivní a věcná diskuse. Obojí se velmi 
lišilo od sjezdu minulého. Končící Rada ČRK 
sjezd dobře připravila, všechny podklady byly 
včas zveřejněny v časopisu Radioamatér i na 
internetu. Přímo na sjezdu pak nebylo třeba číst 
sáhodlouhé zprávy, stačilo je pouze rekapitulo-
vat powerpointovými presentacemi z digitálního 
projektoru. Dokonalá byla práce pořadatelského 
týmu z hradeckého klubu OK1OHK – pořada-
telé pracovali v pozadí a přesto vše fungovalo 
perfektně. 

Stinnou stránkou byla malá účast. Přihlásilo 
se 143 účastníků, doopravdy jich však dorazilo 
jen 116 a zastupovali pouze 453 členů. Malou 
účast je nepochybně třeba přičíst umístění sjez-
du. Hradec Králové je dynamické svěží město, 
ale takovou dostupnost, jako hlavní dopravní 
uzel v zemi, prostě nemá. Už před sjezdem 
mnozí radioamatéři říkali: „Přijel bych, ale cesta 
do Hradce by mi zabrala moc času...“. Nebylo 
by dobré v takových experimentech pokračo-
vat, k uspokojování regionálních animosit ČRK 
opravdu ustaven nebyl. 

Sjezdová diskuse se točila především kolem 
klubového časopisu. Nejen, že smlouva se stá-
vajícím dodavatelem letos končí, hlavně jsme 
se však ocitli uprostřed světové ekonomické kri-
ze, která nepochybně zasáhne i do financování 
ČRK. Silně zazníval hlas mladších kolegů vola-
jících po přechodu na čistě elektronický formát 
šířený po internetu. Na to se ale právem ozývali 
kolegové starší, kteří zatím přístup na internet 

nemají. Lidé znalí oboru argumentovali, že by 
se tak dosáhlo úspory jen asi 30 %. A lidé pro-
zíraví doplnili, že kvalitně tištěný časopis je vi-
zitkou organizace, a že všichni vydavatelé, kteří 
se vezou na současné módní vlně a přecházejí 
na elektronickou formu periodik, se k té tištěné 
za deset let i za cenu velkých výdajů zase rádi 
vrátí. Krom toho také anketa před sjezdem uká-
zala, že o tištěnou formu mají členové výrazně 
převažující zájem. Řešení bylo nakonec delego-
váno nově zvolené radě. 

Některé diskusní příspěvky padly i ke QSL 
službě, nakonec byl ale výraznou většinou 
schválen návrh, aby QSL služba pokračovala 
dle stávajících pravidel. 

Klíčem k cestě vpřed je samozřejmě složení 
nové Rady ČRK. Český radioklub má nového 
předsedu, Jirku Němce, OK1AOZ. V radě sa-
motné se obměnilo osm členů, více než polo-
vina. Cenné je, že mezi novými členy je několik 
výrazných radioamatérských osobností, což při-
spěje nejen kvalitě práce, ale i důvěryhodnosti 
rady. Názorně se přitom ukázalo, že cestou ke 
kultivaci složení rady nejsou kravály a denunci-
ační kampaně, jaké jsme viděli před posledním 
sjezdem, ale pokojný vývoj. 

Zdá se tedy, že se Český radioklub na svém 
šestém sjezdu posunul velmi dobrým směrem. 
Podstatné ale bude, jak se mu podaří proplout 
složitými úskalími, která chystá naprosto neujas-
něná budoucnost ekonomiky doma i ve světě. 

Jak to všechno dopadlo, to se dozvíme až 
příště. Na viděnou! 

<9200>�

Jan Litomiský, OK1XU, ok1xu@crk.cz

Ohlasy na sjezdOhlasy na sjezd
Ohlasy na sjezd na sebe nedaly dlouho čekat. Hned druhý den se na http://www.ok2k-
kw.com/upadek.htm mohli zájemci seznámit s dojmy jednoho „přímého neúčastníka“. 
Naprosto upřímně: škoda, že pisatel nepřišel, účastníci sjezdu by ho i bez nenápadité 
obezličky s novinářským průkazem určitě rádi viděli jako člověka, který toho pro radio-
amatéry v OK hodně udělal. A že neplápolá nekritickou láskou k Českému radioklubu? 
Takových je nás víc, ale on zatím v téhle kategorii radioamatérských spolků nikdo v OK 
nic lepšího nestvořil. A ti, kdo se o to pokusili, pohořeli, neboť žádný životaschopný 
projekt nelze postavit na čiré negaci ... 

Prosba pořadatelů Prosba pořadatelů 
holických setkáníholických setkání
Obracíme se na čtenáře s dotazem a prosbou: Ra-
dioklub OK1KHL Holice pořádá letos již 20. jubilejní 
setkání radioamatérů. Při té příležitosti hodláme vydat 
s nakladatelstvím BEN brožuru, kterou chceme zma-
povat podstatné události minulých 19 ročníků.

V souvislostí s tím se obracíme na všechny, kteří 
se v minulých letech jakýmkoli způsobem podíleli na 
uspořádání těchto setkání nebo byli jen pasivními ná-
vštěvníky o pomoc. Sháníme jakýkoli dokumentační 
materiál z let minulých, ať už v papírové nebo digitální 
podobě, fotografie či videa nebo předměty trojrozměr-
né. Budeme rádi, když nám je nabídnete k okopíro-
vání a zveřejnění. Přivítáme rovněž různé postřehy 
či odposlouchané epizodky, související se setkáním 
v Holicích.
Ti, kteří poskytnou jakýkoli materiál, budou mít ná-
rok na slevu při nákupu této pamětní knihy. 
Při příležitosti setkání také uspořádáme ve vitrinách 
KD výstavu dokumentů a předmětů z uplynulých 19 
setkání. Jakýkoli příspěvek je tedy vítán.
Materiál můžete nabídnout nebo přímo zaslat na 
adresu
Svetozar Majce OK1VEY, Bratří Čapků 471, 534 01 
Holice; internet sveta.holice@gmail.com, ICQ 
227 402 390
nebo na adresu editora příspěvků:
Libor Kubica OK1BEN internet kubica@ben.cz
Upřednostňujeme informace po internetu; poštou 
zaslaný materiál oskenujeme a obratem vrátíme dr-
žiteli. Telefonický kontakt též na 606 202 647.
Předem děkujeme za jakoukoli pomoc a spolupráci, 
či případný odkaz. 

Svetozar Majce, OK1VEY,
zakládající a dlouholetý ředitel mezinárodních setkání.

David Šmejdíř, OK1DOG,
současný ředitel mezinárodních setkání.

<9202>�

se delegáti shodli na tom, že konečné rozhodnu-
tí musí do konce tr. učinit nově zvolená Rada.

Závěrem je nutné konstatovat potěšitelnou 
skutečnost, že do Rady ČRK byly zvoleny vý-
razné osobnosti, které radioamatérská veřejnost 
vnímá kladně a s respektem na základě jejich 
dosavadní radioamatérské činnosti. Nespor-
ně k nim patří např. Jiří Šanda, OK1RI, a Ka-
rel Matoušek, OK1CF, a také nový předseda 

Ing. Němec, OK1AOZ, který však bude průběž-
ně porovnáván s tím dosavadním – o to těžší 
bude mít pozici. Organizátorům, kteří zajišťovali 
konání a průběh sjezdu, je nutné poděkovat, je-
dinou „vadou na kráse“ bylo pravděpodobně ne-
řízené ozvučení sálu, výkonově nedostatečné 
dimenzování reproduktorů či zesilovače, neboť 
některým vystupujícím nebylo dobře rozumět.

<9203>�

Stanovy Stanovy 
a Organizační řád a Organizační řád 
byly – oproti jejich návrhům, zveřejněným v č. 1 
časopisu Radioamatér – přijaty na VI. sjezdu ČRK 
s drobnými opravami a doplňky, vyplývajícími z dis-
kuze. Jejich schválený text je na stránkách http://
www.crk.cz/CZ/STANOVYC a http://www.crk.cz/CZ/
ORADC .

DARC uznává i eQSLDARC uznává i eQSL
OK1DOZ informoval o tom, že podle koresponden-
ce související se žádostmi o diplomy DARC, tedy 
oficiální diplomy DL radioamatérské organizace, 
se počítají i eQSL.
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Vážení přátelé a kamarádi,
s termínem VI. sjezdu ČRK mi končí funkční ob-
dobí „radiohejtmana“ (název jsem si půjčil od 
Bedřicha OK1FXX). Avšak ve funkci končím z více 
důvodů.

Funkce, o které mi bylo známo jen to, že dotyč-
ný má pro členy ČRK v daném kraji získávat finan-
ce od nově vzniklých krajských samospráv, jsem 
se dobrovolně ujal v roce 2001. První a zároveň 
poslední valná hromada členů ČRK pro Středo-
český kraj se konala v říjnu v předsálí pražského 
kina KD Krakov. Dostal jsem od účastníků důvěru 
a začal pracovat prohlášením o neplatnosti volby. 
A protože ani náhradní volby nepomohly, Rada 
ČRK rozhodla v této věci mým jmenováním. Ještě 
jedna schůzka s volbou se konala před V. sjezdem 
ČRK v pražské restauraci Na Kovárně. Dále asi tři 
schůzky jsem měl přímo v budově SSS ČR se zá-
stupci ostatních odborností, jednu poradu v zase-
dací místnosti KÚSK a jedno školení v sále ÚAMK 
(obě poslední akce proběhly i s ostatními zástupci 
jak za SSS ČR, tak i některých dalších občanských 
sdružení v kraji). K nim lze ještě připočítat účast na 
akci „Sport pro všechny“ v Kladně, dvě návštěvy 
výjezdního zasedání Rady ČRK v Hradci Králové 
a jedno hostování v Plzni při krajské konferenci 
našich kolegů. Po půl roce jsem předal první žá-
dost o grant v podatelně KÚSK, který byl vyřizován 
během tragických povodní. Celkem se podařilo se-
stavit žádost o grant vícekrát, ale finance (přesněji 
část) jsme dostali pouze dvakrát. Jednou KÚSK 
žádost zcela zamítl. Poslední pokus nevyšel z dů-
vodu chybějícího podpisu, na který jsem zapomněl 
Petra OK1CMU upozornit (a který jsem nemínil 
falšovat, SRI, i takové chyby se stávají). Zakoupili 
jsme tedy pro zápůjčky FM ručku s FM mobilkou 

a k nim později i pět PMR staniček, měřák MFJ-
258, dvě VKV antény typu bílá hůl a koaxy pro RK, 
dotoval se tisk QSLí pro RK s opravou střechy jed-
noho RK. Materiál k zápůjčkám je na sekretariátu 
ČRK.

Ještě jednou VY TNX všem těm, kteří se účast-
nili našich schůzek a kteří pomohli při výběru tře-
ba TRXů nebo antén (a byli to i kolegové z jiných 
krajů). Zrovna tak VY TNX starším i začínajícím 
kolegům z Kladna při akci „Sport pro všechny“. 
A též VY TNX vedení a zaměstnancům ČRK, ze-
jména Petrovi OK1CMU a pí Ermlové (výborná to 
ekonomka) za naprosto perfektní práci na přípravě 
i ukončení každého grantu. Pracoval jsem desítky 
hodin a něco jsem samozřejmě platil i za cesty, a to 
téměř bez náhrad (jednou náhradou bylo propla-
cení kupónu k mobilu, protože jsem dost v daném 
čase provolal + cestovného do Hradce a Plzně). 
Nenechal jsem se odradit ani nízkou účastí na VH, 
ani přečtením internetových poznámek typu „Kdy-
by v kraji raději dali peníze na povodně...“ (nevím, 
zda kraj nebo ČRK z financí od kraje), či vyřčení 
opileckých slov „Ty jim sloužíš...“ (asi jako vedení 
ČRK). Přesto jsem rád, že se mi něco málo po-
dařilo, že jsem některým mohl být alespoň trochu 
něčím nápomocen. Doslechl jsem se ještě někdy 
v roce 2004, že takový úspěch neměl ani žádný 
radiohejtman a ani žádný zástupce z našeho kraje 
z ostatních odborností, což mne mile potěšilo a zá-
roveň překvapilo.

Na KÚSK ale nastaly dvě podstatné změny. Už 
od grantu na rok 2003 přitvrdil spolufinancováním, 
což se ale zdá být jako dobrý tah z jeho strany, 
ne vždy ale dá na to, co je požadováno. Posunul 
termín vyhlášení grantů na podzim, což je pocho-
pitelné. Pro mne se stal právě termín první vážnou 

překážkou, neboť se v tom čase už připravuji na 
druhou sezónní QRL, po které následuje vánoční 
„běsnění“. Zejména čas hrál svou roli už na podzim 
2004, kdy se rozhodlo, že budu mít nadále 2. QRL. 
Od té doby jsem ve funkci nemohl být aktivní. Také 
před necelými třemi roky nastaly zásadní změny 
v mém osobním životě. A asi v poslední řadě jako 
aktivní člen a hospodář našeho RK pomáhám 
zpracovávat žádosti o dotace pro naši mateřskou 
organizaci AVZO, a to jak od KÚSK, tak i od na-
šeho města (díky jim se objevilo pár nových věcí 
nejen v našem KáeMGéčku). To má pro mne hlav-
ně tu výhodu, že nemusím nikam jezdit na schůzky 
(vše se odehrává v našem areálu a nejvíce přímo 
v RK), navíc podklady dostanu od vedoucích ostat-
ních kroužků, o zbytek se postará Jirka OK1UDJ 
(předseda RK i AVZO). Z uvedeného vyplývá, že 
se již nadále nemohu starat o HAMy v našem kraji, 
přesto nabízím mému nástupci pomocnou ruku. 
A hned upozorňuji, že je to dlouhodobá a často 
náročná práce ve volném čase. Daly by se (dle 
porady na KÚSK) spolufinancovat nejen nákupy 
techniky, ale také by mělo projít proplacení náj-
mu a energií (RK, převaděče a majáky), cestovné 
a například opravy budov.

Závěrem: Před časem jsem ve svých sou-
borech našel rezignaci před Holicemi 2006 pro 
vedení ČRK (kterou jsem nikdy ale neodeslal) 
s poznámkou „snad někdo přijde s dalším dobrým 
nápadem na projekt“. Ve skutečnosti by měli čle-
nové ČRK přicházet s nápady, o jejichž realizaci 
by se měl pokusit radiohejtman. Přátelé, přihlásí 
se do funkce někdo?

Všem 73, Leoš!
<9201>�

Leoš Linhart, OK1ULE, ok1ule@crk.cz

Pár odstavců odstupujícího Krajského manažera ČRK pro StČKPár odstavců odstupujícího Krajského manažera ČRK pro StČK

U začínajících radioamatérů je vhodné před vy-
psáním QSL déle poslouchat. Určitě potom odha-
líte, že i když operátor třeba zahraje VH1AS, má 
to ve skutečnosti být V51AS …. Velmi dobrým po-
mocníkem jsou i internetové stránky, např. http://

www.dxlabsuite.com/pathfinder/WebClient/. Tam 
snadno najdete i manažery jednotlivých stanic, 
popř. informace, že daná stanice třeba nepoužívá 
QSL službu. Tady je dobré vysvětlit pojem „QSL 
only DIRECT“. To znamená, že takovéto stanici je 

zbytečné zasílat QSL prostřednictvím QSL služby, 
„via bureau“, protože se odpovědi nikdy nedočkáte 
– takový QSL je dotyčné stanici nutné poslat nor-
mální poštou s tím, že do obálky adresátovi vložíte 
i svoji obálku se zpáteční adresou a poštovným 
buď v USD nebo v IRC kupónech. Pokud posílá-
te poštou QSL např. manažerovi, který dělá tento 
servis více stanicím, odpovědi se dočkáte většinou 
jen v případě, pokud v jedné obálce bude QSL 
jen pro jednu stanici, nikoli pro všechny stanice, 
které tento MNGR obsluhuje. Stále méně posílají 
QSL manažeři lístky via bureau (např. EA7ADH, 
EA5KB, EA5XX, EA7FTR, I2YSB, IZ8CCW, KU9C, 
W3HNK, RW6HS, YT1AD, ZL1AMO, OK1DOT) 
a je většinou ztráta času urgovat QSL via bureau 
těmto stanicím.

QSL služba ČRK spolupracuje jen s oficiál-
ními zástupci QSL služeb v dané zemi podle ak-

Josef Zabavík, OK1ES, vedoucí QSL služby ČRK, qsl@crk.cz

Třídíte správně QSL lístky?Třídíte správně QSL lístky?
Začíná nový rok a tak je potřeba připomenout zásady v třídění QSL lístků před tím, než je 
odešlete na QSL službu. Tady se ve způsobu třídění v zásadě nic nemění – lístky se řadí podle 
abecedy s tím, že pokud daná země má více prefixů, dáváme je dohromady jako jednu zemi 
(např. Anglie všechny prefixy od M, G, stejně jako GW, MW, GM, ….také začínající číslicí 2 
např. 2W0). Hodně hamů si prefixy plete – třeba J4 patří pod SV stejně jako SW, DS je HL, E2 je 
HS apod. Dobrým pomocníkem je web, kde najdete hodné informací o možnostech kombinací 
jednotlivých značek.
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tualizovaného seznamu – viz http://www.arifano.
it/download/IARU%20QSL%20Bureaus.pdf. IARU 
vytvořila systém QSL služeb, takže ve většině 
členských zemí IARU je i QSL služba, která QSL 
ze zahraničí přijímá a poté rozděluje svým členům. 
Většina QSL služeb rovněž soustřeďuje QSL od 
svých členů a poté je rozesílá adresátům. Ale např. 
v zemích třetího světa tyto QSL služby jen přijíma-
jí zásilky, ale odesílat si je musí domorodci sami. 
Jsou ale i organizace IARU, které např. vlastní bu-
reau vůbec nemají – namátkou 3B8, 3DA, 4K, 7P, 
8R, 9J, 9L, A3, A6, A9, C5, C6, CN, HH, HV, J7, 
PZ, ST, SU, T7, V3, V4, VP2E, VP2M, VP6, XZ, 
YK, Z2. Je tedy zbytečné snažit se poslat takový 
lístek přes QSL službu.

Při vyplňování QSL lístků je dobré si uvědomit, 
že držitelé volacích znaků, s nímž máte QSO, ne-
musí být obyvateli dané země, ale může se jednat 
např. o amatéry, kteří tam jsou na dovolené nebo 
na závodech a QSL vyřizují v zemi, odkud pochá-
zejí. Je mnoho zemí, kde domorodí radioamatéři 
prakticky nevysílají a tak provoz z těchto lokalit za-
bezpečují cizinci. Největší takovouto aglomerací je 
asi Pacifik, Asie, (např. XU, XV, S2, A5, 9N) a Afrika 
(asi mimo 7X a ZS). Většinou se zahraniční stani-

ce v těchto zemích poznají podle speciálních pre-
fixů, ale nemusí to být pravidlo a informaci o tom, 
jaká značka bude použita a kdo vyřizuje QSL se 
dopředu dozvíte např. pro dobu konání velkých CQ 
WW nebo WPX contestů. Velké expedice mají vět-
šinou pěkně zpracované internetové stránky, kde 
bývají přístupné i on–line logy a uveden postup, 
jak získat QSL. Pokud si sami nejste jisti informací, 
je vhodné sledovat nedělní ranní OKOM DX run-
du na 3750 kHz od 07.30 našeho času, kde vám 
o tom, kdo jakou značku kdy použil a kdo vyřizuje 
pro něj QSL určitě poradí např. Števo OM3JW. 
Také si můžete napsat mailem na QSL@CRK.CZ, 
kde můžete tyto informace dostat také.

Při návrhu svých QSL dodržujte také, prosím, 
určitá pravidla, používejte standardní rozměr 
9x14 cm a rozhodněte se i pro použití kvalitněj-
šího podkladového papíru. V mnoha zemích se 
používají třídící stroje, které QSL z velmi tenkého 
materiálu, popř. celolaminátové, prakticky zničí. 
Nezapomeňte rovněž na zřetelné místo, kam bu-
dete vypisovat značku protistanice, popř. via… 
U některých nápaditých QSL s tmavým pozadím je 
někdy značně pracné najít, kam QSL doručit – při 
zaběhnuém lidském systému třídění to také zdržu-

je. Vhodné je značku, popř. manažera uvést i na 
druhou stranu QSL lístku.

Než tedy odešlete zásilku s lístky na QSL služ-
bu, oddělte prosím alespoň QSL pro OK stanice 
a potom postupujte v řazení podle abecedy – za-
čínat je vhodné státy s číslicí, např, 3A, 4L, 5B, 
do Ameriky patří prefixy K, W, A (ale např. AO–AN 
už je EA a AY je LU) a kombinace mimo KP=WP, 
KL=WL, KH=WH. Do Ruska zase patří všechny 
prefixy UA–UI a RA–RZ, také U3–R9 (tady je potře-
ba dívat se na datum, protože např U5 v minulosti 
byl použit na ukrajině) a nezáleží na oblasti (výjim-
ku tvoří Kaliningrad s prefixem UA2F, popř. RF2).

Mezi jednotlivé země není nutné prokládat pa-
pírky, ale je třeba řadit lístky skutečně za sebou 
stejně, mít je všechny jedním směrem, tj. nepřetá-
čet je přední–zadní strana. Pokud obdržíte lístek, 
který vracíte odesílateli, zřetelně škrtněte svoji Call 
na QSL a uveďte důvod, např. NOT IN MY LOG, 
popř. WRONG CALL apod. Dobré je tam mít i slo-
víčko RETURN.

Nedoručitelné QSL lístky jsou skartovány 
a QSL služba rovněž nepřijímá nedostatečně vy-
placené zásilky.

<9205>�

Marcela Šrůtová, arob@cstv.cz

Trochu jiný radioklubTrochu jiný radioklub
Historie Radioklubu OK1KYP Praha se začala psát před více než 35 lety. Na pražském Spořilově se 
dalo dohromady pár radioamatérů a po domluvě začal na základní škole fungovat radiokroužek. 
Od roku 1975 se v něm scházeli kluci i holky se zájmem o techniku, morzeovku i hon na lišku.

 Na novém sídlišti bylo dětí hodně a kroužek nabí-
zel různorodou činnost. Noví zájemci se jen hrnuli 
zvláště v době, kdy se radioklubu podařilo získat 
dvě stavební buňky a do nich spousty technických 
přístrojů vyřazených z České televize. Téměř kaž-
dý den byl v klubu provoz – značka OK1KYP zně-
la pravidelně v éteru, zvláště na dvoumetru, žáci 
z technického kroužku získávali ocenění ve všech 
kolech technických soutěží a sportuchtivých „liš-

kařů“ bylo tolik, že pro všechny nebyly k dispozici 
přijímače. Takto hezky jsme si žili asi 15 let.

Po roce 1989 přišla na klub pohroma – na síd-
lišti pro nové gymnázium bylo třeba postavit nový 
pavilon a buňky musely ustoupit. Podařilo se nám 
je přestěhovat na pozemek Geofyzikálního ústavu, 
ale jen provizorně na dva roky, bez připojení elek-
třiny. Navíc jsme ztratili kontinuitu ve spolupráci se 
školou a tak ubylo nových zájemců. Radioamatér-
ské vysílání se omezilo na výjezdy na přechodná 
stanoviště v rámci VKV závodů, technický kroužek 
přestal fungovat docela.

Ze tří sehraných kolektivů zbyli nakonec jen 
zájemci o rádiový orientační běh – od jara do pod-
zimu se dá trénovat venku, v zimě si pronajmeme 
tělocvičnu a o veškerou techniku (přijímače + vysí-
lače) se starají ochotní vedoucí, kteří ji uskladňují 
doma. Ačkoli se to zdá k nevíře, funguje to tak už 
dalších 20 let. I když většina malých zájemců o ra-
dioamatérském vysílání až tak moc neví, přece jen 
jim každý týden zní do uší morzeovka v podobě 
MOE, MOI, MOS..., naladit a zaměřit pomocí při-
jímače ukrytý vysílač nedělá po několika měsících 
problém ani těm nejmenším prvňáčkům. Pak už 

stačí překonat strach z lesa a vyběhnout samo-
statně k prvním závodům.

Radioklub OK1KYP je členem Asociace ROB 
ČR, 9 radioamatérů vlastní OK koncesi. Členská 
základna je velmi rozmanitá – od kategorie MD10 
až po M60 se závodů v rádiovém orientačním běhu 
účastní až 40 našich členů. Největších úspěchů 
v posledních letech dosáhli naši junioři a juniorky 
na MS a ME v ROB, ale i žáci na Mistrovstvích Ev-
ropy žáků, odkud si dovezli celou řadu medailí. 

I když medaile z velkých závodů jistě potěší, 
oddíl se v žádném případě nespecializuje na spor-
tovní talenty, ale vítán je každý, kdo projeví zájem 
o tuto disciplínu. Pravidelně pořádáme nábory na 
prvním stupni základních škol a děláme ukázky 
i na akcích jiných sdružení. O letních prázdninách 
jezdíme na vlastní společná letní soustředění, 
která jsou otevřená i nečlenům oddílu. Nebráníme 
se ani spolupráci s jinými pořadateli letních akti-
vit a nabízíme možnost uspořádání ukázky ROB 
a tréninkového závodu.

Více informací na oddílových webových strán-
kách www.rob-asp.ic.cz
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Osmiletá Anička Chmelařová na startu svého prvního závo-
du (za doprovodu  bývalé české juniorské reprezentantky 
Zorky Jelínkové)
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